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PORRERES
I EL MEDI AMBIENT

A Porreres es podrien fer algunes millores mediambientals i de quali-
tat de vida, com per exemple, intentar reduir el trànsit motoritzat pel
poble i fomentar els desplaçaments a peu o amb bicicleta als llocs de
més afluència (plaça, escoles, camps d’esport, etc.), o canviar alguns
racons de jardineria pública com les rotondes amb gespa que consu-
meixen molta aigua. Algunes, com la darrera, es poden fer simplement
per una decisió de l’equip de govern, però moltes altres han de
menester necessàriament la participació de totes les persones que
resideixen al poble.

Fins ara, si volíem col·laborar en el reciclatge dels fems, havíem de dur
el paper, el vidre o els envasos al punt verd. Molta gent desistia per la
dificultat del desplaçament o per motius de no poder acumular grans
quantitats a ca seva. Ara no tendrem excusa.

A partir d’aquest mes de maig, Porreres comptarà amb un nou servei
de recollida del fems: la recollida selectiva. Es tracta d’intentar que la
gran quantitat de fems que feim es pugui reciclar. Per això ens haurem
d’avesar a triar el fems ja des de ca nostra i tendrem la facilitat que el
recolliran porta a porta. 

Es tracta d’una iniciativa valenta i agosarada de la regidora de medi
ambient que de moment ha tengut una resposta ciutadana molt bona,
si consideram la gran quantitat de gent que ha assistit a les reunions
informatives. No serà fàcil, perquè el fems és brutor i la brutor sempre
fa nosa, però tendrem l’oportunitat de col·laborar en una major qua-
litat del medi ambient, encara que els efectes no els vegem dia a dia.

En separar els fems ens adonarem de la gran quantitat que produïm i
ens farà ser molt més conscients de la necessitat de reduir al màxim
els envasos innecessaris, de comprar productes més poc elaborats i
més frescos, d’utilitzar menys plàstics, etc.

Ara ens toca tenir la paciència necessària per aprendre a organitzar-
nos a ca nostra mateix i  per acostumar-nos a la recollida diferent
segons el dia, perquè el que està ben clar és que iniciatives com aques-
ta no es poden fer sense comptar amb la complicitat dels ciutadans.

Des de l’Agrupació Cultural felicitam la regidora i el consistori per
encetar aquesta tasca de recollida selectiva, que sens dubte serà tema
de conversa i de controvèrsia durant un temps.
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EL COL·LECTIU PER A LA
DIGNITAT I LA MEMÒRIA

Aquest és el nom d’una nova secció de
l’Agrupació que en aquests moments
comença a fer les seves primeres passes
a Porreres. Hi podran prendre part tots
aquells que s’interessin per la recupera-
ció de la memòria històrica. Aspectes
com el llegat d’homes i dones que es
comprometeren en la defensa de tota
casta de projectes i d’actituds sinònimes
de llibertat, justícia i compromís.

Períodes com els de la Segona República
i la Guerra Civil, però també d’altres eta-
pes anteriors, han de centrar l’interès
d’aquesta entitat cosa que sens dubte
generarà reflexió, divulgació i difusió
entre la ciutadania d’un llegat irrenun-
ciable.

Els interessats podeu telefonar a l’Agrupa-
ció (971 647 186) i deixar el vostre nom i
un telèfon de contacte al contestador.

PRESENTACIÓ D’UN DVD
DE LA PROCLAMACIÓ DE
CLIMENT GARAU COM A
FILL IL·LUSTRE DE
PORRERES

El passat 2 d’abril a la sala Polivalent es
presentà el DVD dedicat a Climent Garau
–Marió- i el seu nomenament de Fill
Il·lustre de la vila de Porreres, realitzat
per Simó Tortella i editat per l’Agrupació
Cultural amb la col·laboració de l’Ajunta-
ment. D’aquesta manera tots els que esti-
guin interessats, com poden ésser els
parents i amics dels homenatjats, ten-
dran a la seva disposició l’enregistrament
de l’acte. A més, el DVD conté un recull
ben interessant de fotografies de Porre-
res als anys trenta i també els retrats de
tots els porrerencs represaliats amb
motiu de la Guerra Civil.

Els interessats en adquirir una còpia
podeu dirigir-vos a Simó Tortella
(626037731) o a l’Agrupació Cultural.

RECITAL DE POESIA
I PIANO
El solc dels sentits tacats

Dia 21 de maig a la Sala Polivalent a les
21 h.

Intèrprets:

Autor i recitador: 
Joan Pomar Mir (pare)

Intèrpret al piano amb composicions ori-
ginals del mateix músic:

Joan Pomar Gomis.

Joan Pomar Mir és un poeta campaner
autor i coautor de diversos llibres De
jove a pare, instants de vida i versos,
Campos, dibuix i paraula, A mitges, El
solc dels anys (premi vila de Lloseta de
poesia 2002), Llacorar els sentits (premi
de poesia Illa de Formentera/Marià
Villangómez 2003) i Tacats de sang,
entre altres publicacions més breus.

És col·laborador de la revista Ressò de
Campos, revista de premsa forana ger-
mana del nostre Llum d'Oli. Actualment
també col·labora amb S'Esclop Quadern
cultural.

Joan Pomar Gomis és músic, format a
diverses escoles de música de l'illa, entre
elles l'Escola Municipal de Música de
Porreres que de la mà dels professors
Joan Roig i Ferran Vaquer cursà estudis
de Grau Superior de música (piano).

Deixà l'escola de música quan començà
els estudis universitaris també dins
aquesta especialitat. Mentrestant formà

part dels grups musicals "Nou Projecte",
"S'Osdara", "Moby Dick" i "Freemen".
Actualment forma part del grups
"Aero.sol" i "Oprimits" (banda de caràc-
ter reivindicatiu i nacionalista).

Continua amb la seva formació musical a
Palma i a Barcelona, exerceix com a mes-
tre d'escola i compon les composicions
que escoltarem al recital.

PROPERES ACTIVITATS
PRESENTACIÓ DEL LLIBRE
PAGESOS

Acte de dia 4 de juny a la Sala Polivalent
a les 21 h.

Escrit per Mateu Morro i Mercè. Ex-con-
seller d'agricultura, ramaderia i pesca del
Govern del Pacte.
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EE l passat diumenge 17 d’abril l’A-
grupació de Porreres del PSM va
retre un homenatge a les vícti-

mes republicanes de la Guerra Civil
(1936-39). L’indret escollit no podia
ser més idoni: rera La Creu, on malau-
radament hi foren afusellades nombro-
ses persones d’arreu de Mallorca, com
d’Algaida, de Campos, de Consell, de

Palma o de Calvià, entre molts d’altres.

Enguany, fou convidada Margalida
Thomàs, d’Esquerra Unida qui va cen-
trar el seu parlament en la figura d’Au-
rora Picornell, militant comunista, nas-
cuda a Sencelles i resident al barri
mariner del Molinar, i torturada i assas-
sinada a La Creu de Porreres, junta-
ment amb el seu pare i els seus ger-
mans i altres dues companyes. La tra-
jectòria i el tarannà d’Aurora Picornell
esdevé un testimoni de llibertat i de
compromís en defensa dels drets dels
treballadors. La seva mort, com la de
tots els morts en les guerres, fou
lamentable, cruenta, cruel i injusta. Els
seus botxins el que no aconseguiren
fou esborrar  el record de la seva per-
sonalitat ni els ideals que defensà, que

encara ara són prou vigents i, en espe-
cial, la seva defensa de la dona treba-
lladora.

Presentà l’acte la regidora del PSM a
Porreres Joana Mora i, d’altra banda,
l’historiador Bartomeu Garí va destacar
la necessitat de convertir l’espai rera La
Creu en un lloc dedicat a la memòria i
homenatge a les víctimes. “Això –va dir
Garí- hauria de suposar fer algunes
petites reformes amb la funció de con-
textualitzar adequadament aquest
espai i fer-lo més adient a aquest pro-
pòsit”. Efectivament, d’aquesta manera
La Creu esdevindria un lloc adequat
d’homenatge i de reflexió per a les
generacions presents i futures.

Acte seguit alguns dels parents de les
víctimes del 36 dipositaren un ram de
flors i es guardà un emotiu minut de
silenci.

HOMENATGE A LES VÍCTIMES DE LA GUERRA CIVIL

P O R R E R E S  -  t l f .  9 7 1  6 4  7 3  1 6
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L’Almoina, 58 - PORRERES

C/. Major, núm 61 - 07260 PORRERES (Mallorca)
Taller: Ctra. Porreres - Montuïri, Parcela 250

Telef. i Fax 971 16 84 66

LLITERAS GARI
Portes i Cuines fetes a mida

FUSTERIALLG

... alguns empresaris mallorquins tenen interès en com-
prar (si ja no ho han fet) l’estàtua d’en Franco muntat
damunt un cavall, com a possible reclam de cara als
turistes? De cara als turistes espanyols fatxes, és clar. 

... la unitat mòbil d’IB3 televisió du matricula de
Madrid? Per no haver començat, no està gens mala-
ment.

... dissabte dia 2 d’abril, just després de la mort del
papa Joan Pau II, les campanes de Sant Felip repicaren
per anunciar-ho a tot el poble, però les de l’Església
parroquial no. D’això, alguns porrerencs se n’han quei-
xat. Feia 26 anys que no es moria cap papa i l’ocasió  bé
s’ho mereixia.

... el diumenge i els dies següents els fidels catòlics
porrerencs pogueren pregar pel papa en les misses que
es feren a la vila en la seva memòria.

... la temporada que ve el Mallorca jugarà a segona divi-
sió? Un esclat ben gros. 

... el servei a domicili de bombones de gas butà és un
desastre? De tres anys ençà és una vergonya, i el més
fotut és que, tot i les queixes, ningú no hi posa remei.

... Joan Llaneras guanyà una altra medalla en els Mun-
dials en pista de Los Angeles. I això que la Federació
Espanyola de Ciclisme no li deixà disputar la prova
Americana. Què ho són de rucs!

... A més, en Joan va ser el portaveu en una reunió que
els ciclistes tengueren amb el secretari d’Estat per a
l’Esport, Jaime Lissavetzky, en la qual manifestà el seu
descontent amb tot el que havia passat en el Mundial 

de Los Angeles i exigí millores econòmiques, tècniques
i estructurals. Tan de bo que el secretari d’Estat posi fil
a l’agulla!

... aviat començaran a fer la rotonda de davant el
cementeri? Ja era hora, tant que se n’ha parlat! I ara de
què es queixaran els partits de l’oposició?

... ei! no vos confieu, que al Llum d’Oli no som uns
pilotes! Ja donarem branca quan n’haguem de donar.

... tenim els carrers plens de senyals de trànsit emboli-
cades ? Tothom ja pensa itineraris per sortir i entrar del
seu carrer. S’hi han posat ben tard, però no s’hi han
posat per poc!

... dins el gremi educatiu de la comarca hi ha expecta-
ció per saber qui formarà part de l’equip directiu del
nou institut? Al pròxim Llum d’Oli hi trobareu la res-
posta (o no).

... Porreres ha d’anar al famós concurs Grand Prix de
TV1 ? Alerta a ses banyes per allà i per aquí !

... suposam que es farà una eixida porrerenca amb
camiseta inclosa: “te hemos dicho que somos de Porre-
ras ?”

... un porrerenc i una porrerenca varen anar a la recep-
ció dels prínceps d’Espanya Felipe i Letizia a la Llonja ?
Una intel·lectual i un jove polític en alça varen partici-
par de la festa monàrquica. Ai la Cort !

... el jove Borbó almenys no actua com Felip V i n’amo-
lla un parell en català ? Es veu que a la monarquia no li
queda més remei que evolucionar.

SABEU QUE…
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BB ernat Bauçà Garau, de can Xis-
cos, va néixer a Porreres fa 42
anys, i ja en du molts que es

dedica a la política, la seva gran passió.
De ben jove entrà de regidor en l'opo-
sició, la legislatura  del 1987 al 1991;
en la passada legislatura (1999-2003)
el seu partit, UM, va governar amb
PSM-Socialistes de Porreres i ell va pas-
sar per diverses àrees: Economia, Medi
Ambient, Circulació, Festes i Promoció
Econòmica; en la legislatura actual
(2003-2007) és regidor de Cultura,
Educació i Participació Ciutadana.

• Com definiríeu la Regidoria de
Cultura, quines àrees abasta i què
en destacaríeu?

La Regidoria de Cultura consta de
diverses àrees, totes importants:
Infrastructures, que és el que condi-
ciona més les altres àrees perquè és el
que es menja més inversió econòmica i
de temps; publicacions, per a nosal-
tres prioritari a causa de la crema de
l'arxiu  1868; Biblioteca; la conserva-
ció de patrimoni; educació; norma-
lització lingüística; cultura oberta a

tothom i les activitats culturals que es
fan segons les necessitats de cada àrea.
Jo vull destacar que quan vaig entrar a
la Regidoria vaig crear una comissió de
12 persones del poble procedents de
diversos àmbits del món cultural,  per
tenir de primera mà les opinions i els
interessos dels porrerencs en aquest
àmbit i que ens ajudin a l'hora de pren-
dre decisions.

• I quin pressupost teniu per tota
aquesta àrea tan gran?

El pressupost és molt baix, dos milions
i mig de les antigues pessetes, però
aconseguim subvencions del Govern o
del Consell Insular, també d'empreses
privades, o aconseguim concerts sub-
vencionats (com els d'Ainhoa Arteta o
Suzanne Vega) que donen nom al
poble i amb tot això l'any passat arribà-
rem a manejar 20 milions de pessetes. 

• Comencem per les infrastructu-
res, als porrerencs els agradaria
saber quan podran tenir l'auditori,
el que era l'antic cine de cas Bote-
rins. Ens podríeu dir com estan les
obres?

A l'auditori, hi duim gastats 90 milions
de pessetes, en la primera fase ten-
drem la part de les portasses de can
Boterí, que estarà destinada a sales per
a les entitats musicals: coral, banda de
música, escola de música i grups de
ball de bot, perquè puguin assajar allà.
Hi haurà sales petites (per a 10 perso-
nes) per fer-hi classe i una sala gran per
a un grup de 100 persones. En una
segona fase es preveu la reforma de la
part del cine, de tot el que cau, i des-
prés canviar-ne les cadires i un equip
de so nou. Això ens ha limitat molt la
gestió de l'àrea de cultura, no podem

fer moltes coses perquè els doblers els
tenim destinats a això i les obres sem-
pre són lentes, així que no creim que
aquesta legislatura pugui estar tot el
projecte acabat. 

• Hem sentit a dir que voleu passar
la Biblioteca i l'Arxiu a l'Escorxador,
no trobau que és un lloc d'accés un
poc perillós per als nins?

És la nostra intenció, però de moment
està aturat, fins que no acabin les obres
de cas Boterins, perquè l'Escorxador és
l'única sala un poc gran on caben 140
persones, perquè al Museu o a la Poli-
valent no hi caben, i si ara hi passam la
biblioteca ens quedam sense un lloc
gran per a segon quins actes. Quant a
l'Arxiu, en tenir-lo catalogat es traslla-
darà a la sala de l'esquerra de l'Escor-
xador. I tot d'una en acabar l'auditori
de cas Boterins passaríem la biblioteca
a la sala d'enmig de l'Escorxador.

Quant a l'accés per la carretera de
Palma, ara han de tomar la part de la
Farinera, perquè la família ha cedit els
terrenys. De totes formes, els nins no
visiten gaire la biblioteca, avui empren
Internet per documentar-se.

• Però l'haurien d'utilitzar més, o no?

Sí, però tenim comprovat que són els
que més poc empren l'espai, en canvi
el Centre Universitari (al mateix lloc
que la biblioteca) sí que és molt visitat.
Per engrescar els nins hauríem de can-
viar-ne els usos. Per això volem posar
un espai amb diaris, revistes, música...
i donar-li vida. Ara per Sant Jordi hi
farem activitats durant un mes per a les
dues escoles.

• A Porreres encara queda molt per
fer en restauració i divulgació del

ENTREVISTA A BERNAT BAUÇÀ,
REGIDOR DE CULTURA DE L'AJUNTAMENT DE PORRERES



9

I N F O R M A C I Ó  L O C A L

patrimoni historicoartístic, quin
són els objectius del regidor de Cul-
tura?

En tenim una primera part en marxa,
però encara no se veu gaire la feina
feta. De moment hem arreglat la creu
del carrer de Jaume I i el pou de Son
Fullana. També hem demanat una sub-
venció al CIM per arreglar els meda-
llons de la pujada a Monti-sion, molt
mal conservats. I tenim negociacions
amb el CIM i la Parròquia de Porreres
per restaurar el cadiram gòtic del Cor
de l'església parroquial.

Ara hem fet una ruta cicloturística patri-
monial amb l'ajut de més d'un milió
d'euros del Govern de les Illes Balears,
que recorrerà en bicicleta els punts
d'interès patrimonial (pous, talaiots,
creus...), i si n'hi ha que necessiten res-
taurar, com es Pou Celat o el de Baule-
nes, es restauraran, farem fulletons i un
llibre del patrimoni de Porreres. La ruta
total serà de 60 km i hi haurà rutes
alternatives més petites de 5 o 6 km per
a nins petits o per fer excursions més
curtes. El 2006 estarà llest.

• Als habitants de Porreres els agra-
den les festes i els espectacles.
Podeu dir ja quins espectacles o
concerts tendrem enguany per Sant
Roc o a l'estiu?

La nostra intenció és continuar els tres
blocs que hem iniciat: el festival de
teresetes, organitzat amb les dues esco-
les; i dins Cultura a Monti-sion,
enguany vendrà Lito Vitale, a més de
concerts de música clàssica i el bloc
poeticomusical, que ha tengut molt
d'èxit. Hi haurà també espectacles de
teatre, que organitzam juntament amb
el Grup Foganya.  I l'any que ve el que
volem fer són molts d'actes relacionats
amb el 150 aniversari de la banda de
música, volem tirar la casa per la fines-
tra per celebrar-lo.

• Ens heu dit que les publicacions
són una part que considerau priori-
tària per Porreres, quines teniu pre-
vistes?

Per la fira del llibre presentarem un lli-
bre de Ramon Rosselló sobre uns
documents molt interessants que ha
trobat del 1700 i 1800, d'abans de cre-
mar-se l'Arxiu Municipal. Per Sant Roc
presentarem un llibre de fotografies de
Monti-sion amb un pròleg de Maria
Barceló i un llibre d'art codeller per a
nins. I els dies 18 i 19 de novembre hi
haurà les I Jornades d'Estudis Històrics
Locals, des d'aquí vull aprofitar les
pàgines del Llum d'Oli per convidar
tots els porrerencs interessats a apun-
tar-s'hi.

• Dins l'àrea de cultura teniu com-
petències en normalització lingüís-
tica, quines activitats feis per incre-
mentar l'ús del català entre els
porrerencs i els de fora?

Quant a l'activitat administrativa de l'A-
juntament es fa tota en català, i ara amb
la regidora d'Economia volem fer una
campanya perquè les empreses porre-
renques facin la documentació en cata-
là: factures, documents, cartes de res-
taurants, fulls del supermercat, etc. La
part que ens falla més és la de la inte-
gració dels immigrants; hem organitzat
cursos i els magribins no hi han assistit.
En canvi, sud-americans i romanesos
sí. Així com els primers immigrants
peninsulars s'integraren bé, i encara
que no de llengua sí en el poble i
poden estimar tant Monti-sion i Sant
Roc com un porrerenc, els magribins
viuen d'esquena al poble i les tasques
d'integració que hem fet han fracassat.

• I per acabar, i sense sortir del tema
de la nostra llengua, hem sabut que
enguany es fa l'Acampallengua a
Porreres, com ha anat això i ens
podeu avançar en què consistirà?

L'any passat, quan es va fer l'Acampa-
llengua a Pollença, el batle i jo hi anà-
rem i diguérem als organitzadors que
ens agradaria que enguany es fes a
Porreres.  Vàrem presentar un projecte
que els va agradar, no podem donar
els doblers d'altres pobles, però els
vàrem dir que les entitats s'hi aboca-
rien molt, que hi hauria molta integra-
ció amb el poble i que aconseguiríem
patrocinadors. I així serà, els dies 28 i
29 de maig.

Del programa, puc dir que el concert
serà a n'Hereveta i l'acampada a la
ronda d'Alcassor. Les activitats espor-
tives seran a plaça perquè tothom hi
pugui participar i les conferències i
activitats culturals seran a la sala
Polivalent, al Museu, a la sala de
plens de l'Ajuntament i a l'Escorxa-
dor. El dinar i el sopar seran a l'Es-
cola Nova.

ESTANC

CA NA
JAUME

Tabac - articles de regal

papereria - llibres

i tota classe de revistes

i diaris

Carrer Sant Roc, núm. 2

PORRERES



LA RUTA DE LA VERGONYA A MANACOR
Simó Tortella
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PRESENTACIÓ DE L'ASSOCIACIÓ SANT ROC

DD issabte 16 d’abril, Manacor fou
l’escenari d’una iniciativa cul-
tural i ciutadana prou interes-

sant: recórrer tots i cadascun dels esce-
naris del terme de Manacor en els
quals hi ha vestigis de la Guerra Civil.
Cal dir que molts d’aquests vestigis res-
ten sense la corresponent contextualit-
zació que la realitat democràtica exi-
geix. Edificis de partits polítics confis-

cats i mai retornats, antigues fosses
amb la més que probable presència de
despulles humanes dels represaliats i
monòlits que s’aixecaren en homenat-
ge del feixisme vencedor.
És per això que La Ruta de la Vergonya
dóna a conèixer els fets del 36, però
també reivindica que el llegat del fran-
quisme es contextualitzi, atès que
reflecteix els valors de la intolerància.

Un dels escenaris que es visitaren
fou el conegut com a Cementiri Vell,
on precisament hi foren assassinats
un grup de porrerencs, que havien
estat detinguts i empresonats a
Manacor a causa de les seva ideolo-
gia.
Un grup de porrerencs participà d’a-
questa ruta en memòria dels republi-
cans de la vila.

AA Porreres ha nascut una nova
associació, que fou presentada
en societat dissabte dia 16 d'a-

bril a s'Escorxador. La presideix Joana
Oliver. El punt de partida de l’Associa-
ció s’encamina a donar satisfacció a les
necessitats culturals, esportives, de for-
mació i educatives de les persones
adultes que es poden situar dins el que
se’n diu Segona Edat. Per tant, es trac-
ta de potenciar les activitats que es
puguin incloure dins el terme ampli
d’oci: excursions a paratges d’interès
paisatgístic, conferències, cursets,
tallers i taules rodones que tractin
temes com poden ser la salut o la cul-
tura, amb dedicació especial al conei-

xement del patrimoni artístic i cultural
de Porreres, de Mallorca i, en general,
de les Illes Balears. També promourà

actuacions que potenciïn el Producte
Balear i els temes agroalimentaris de
qualitat.



FF a poc acaba de veure la llum un
llibre sobre l’escultor Miquel
Arcas, molt ben editat pel Consell

de Mallorca1. Es tracta d’una semblança
biogràfica, a més d’un catàleg de l’obra
de l’artista fet pel seu nét Antoni Arcas.

Efectivament, Miquel Arcas fou un
home amb vocació artística, sobretot
en el camp de l’escultura, sense des-
cuidar la pintura o el dibuix. En pintu-
ra, un dels seus mestres va ser Llorenç
Cerdà, i en escultura mantingué una
estreta relació amb Josep Llimona, un i
altre reconeguts artistes. Per altra
banda, Miquel Arcas exercí de profes-
sor a l’Escola d’Arts i Oficis.

En línies generals, l’obra d’Arcas és de
temàtica religiosa. També destaca la
seva escultura funerària, ben present
en els cementiris de Palma i de Sóller. 

Si el retreim ara i ací és perquè en el
catàleg de les obres signades per
aquest autor, a l’apartat de mobiliari
litúrgic, hi ha referència a quatre peces
localitzades a l’església parroquial de
Porreres. La fitxa del catàleg diu així:

• Talla policromada de Sant Vicenç de
Paül (1902). Les mides són 150x 53 x

53 cm. Forma part del retaule de Sant
Sebastià.

• Talla de la Mare de Déu del Carme
(1909). Les mides són 230 x 76x 65
cm. Es localitza al retaule de la Mare de
Déu del Carme.

•Canelobre (1914) de fusta daurada,
policromada i estofada. Les dimen-
sions són 370 x 220 x 145 cm. Es troba
al presbiteri.

• Una altra imatge de la Mare de Déu
del Carme (1919). És una talla policro-
mada de tela encolada. Es tracta d’una
imatge processional.
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N O T E S  H I S T Ò R I Q U E S

OBRES DE L’ESCULTOR MIQUEL ARCAS
A PORRERES

Maria Barceló i Crespí

1.- Antoni ARCAS GARCIA-DELGADO: L’escultor Miquel
Arcas, 1876-1953. Palma, 2004.

Canelobre (1914)
Església parroquial de Porreres

Camí de na Bosca, s/n
Tel. 971 647 911
Fax 971 166 555

Mòbils: 619 037 245/6

PORRERES

VENDA DE BOLETS

Venda de Bolets
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CC ontinuam amb aquesta secció
que vol proporcionar un espai
de debat perquè els partits polí-

tics que es presenten a les eleccions a
Porreres puguin aportar els seus punts
de vista sobre aspectes de política
municipal. La redacció de la revista
tramet les preguntes a tots els partits i
es publiquen aquelles que han arribat
abans de tancar l’edició. Se’ls demana
que les respostes no tenguin més de
quinze línies. També hi ha un espai de
contrast amb els ciutadans, triats a
l’atzar, perquè expressin la seva opinió.

Quines actuacions proposau
sobre el tema de les drogues
a Porreres ?

Des de les àrees de joven-
tut i afers socials s’ha
posat en marxa el pla
municipal de drogues,

conduït pels tècnics de s’Institut. Des-
prés de diferents reunions amb repre-
sentants de les diferents entitats, de les
escoles, dels pares d’alumnes, de la
policia local i dels membres de serveis
socials, entre d’altres, s’ha dut a terme
un estudi de la incidència de consum
al nostre poble. A partir d’aquí s’esta-
bliran en breu les diferents línies d’ac-
tuació, que seran bàsicament les
següents: creació d’una escola de
pares, contacte individual amb els con-
sumidors i amb les seves famílies,
tallers de prevenció (especialment a les
escoles) i augment de la vigilància per
part dels cossos de seguretat.

En breu serà redactat un document
que es donarà a conèixer a totes les
porrerenques i porrerencs on s’expli-
caran totes les actuacions que es duran
a terme.

1. Fomentar-ne la preven-
ció:

Campanyes d’informació
per a mares i pares: xerrades de metges
i psicòlegs, col·loquis amb pares i
mares que s’hagin vists implicats en la
qüestió, taules rodones, etc.

Campanyes d’informació per a joves:
xerrades, col·loquis amb joves que
hagin tengut el problema, taules rodo-
nes, etc.

Ofertes atractives d’esport i oci adreça-
des a joves: activitats de temps lliure
basades en l’esport sense ànim compe-
titiu, activitats d’excursionisme, etc.

2. Quan el problema ja existeix:

Crear un gabinet d’assessorament i
intervenció format per metges i psicò-
legs que puguin tractar amb eficàcia el
problema.

Aquest és un tema que cal
prioritzar des de l’Ajunta-
ment, no per crear alar-
mismes sinó perquè ens

implica a tots, tot i la tendència a
veure-ho com un fenomen que és llun-
yà i cosa “d’uns pocs”.

Des del PSM proposam l’elaboració
d’un Pla Municipal sobre drogues amb
projectes d’actuacions concretes any
per any. Un Pla on trobem mesures de
control ja que és evident que a Porre-
res hi ha consums problemàtics, llocs
de venda, gent que en ven, etc. També
s’hauria d’ordenar i inspeccionar la
limitació de venda (segons la normati-
va vigent) de drogues com l’alcohol o
el tabac i així poder fer possible que els
joves i al·lotes no comencin tan prest a
beure alcohol i a fumar perquè encara
que són drogues més acceptades no
per això resulten manco perilloses.

Volem prioritzar la prevenció, compe-
tència pròpia de l’Ajuntament i res-
ponsabilitat de TOTS per evitar usos o
abusos problemàtics. Pensam que
s’han d’implicar totes les regidories
( joventut, sanitat i serveis socials, cul-
tura, esports...) amb accions concretes
com crear espais d’oci alternatiu, un
casal de joves, foment de l’esport i
d’hàbits i estils de vida saludables,
foment de les activitats organitzades
per les entitats, formació de mediadors
juvenils, programes de prevenció a les
escoles... Volem també, pel que fa al
tractament i assistència de problemes
relacionats amb el consum de drogues,
informar i fomentar que tenim un ser-
vei públic sobre aquest tema, al qual
podem accedir tots els porrerencs de
manera gratuïta, ubicat a Porto Colom
i que depèn de l’Institut de Serveis
socials i esportius de Mallorca.

L’actuació més important
és la preventiva. S’ha de
dur a terme una tasca tant
educativa com informativa

que arribi de manera clara als joves. El
partit allà on pot actuar intenta fer arri-
bar un missatge als joves de la part
negativa de les drogues que de vegades
s’amaga dins una boira de mite: ets
millor si fumes, si beus, si prens un
èxtasis..., però en canvi el que fas és
que et converteixes en un discriminat
social. Quan s’arriba a aquest punt s’ha
d’actuar amb uns mitjans que a Porre-
res no disposam i els pocs que tenim,
juntament a la Mancomunitat del Pla,
estam a punt que s’acabin per falta de
pressupost. Parlam d’educadors de
carrer, de psicòlegs, etc, tot un suport
al malalt i a la seva família, i l’altre punt
important és l’eliminació dels punts de
venda (si és ver que n’hi ha tants).

EL DEBAT POLÍTIC A PORRERES

T R I B U N A  P Ú B L I C A

Unió
Mallorquina

PSOE
PSIBPSM

ENTESA
NACIONALISTA
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per amunt

Tot el tema del clavegueram de la vila, sobretot de
la zona on més problemes tenien i que arrosse-
gaven de feia molt temps (carrers Nou, d’en Sala,
Donzella i Veiet). Són obres molestes però ben
necessàries i que es fan en benefici del benestar
dels ciutadans.

Presentació de l’Associació Sant Roc, una nova
iniciativa d’oci i lleure a la nostra vila encamina-
da, fonamentalment, a la gent del que se’n pot
dir Segona Edat.

L’homenatge que s’ha fet a Climent Garau i Juan
en representació de les víctimes de la repressió
feixista del 36. Per primera vegada a la vila es fa
un reconeixement a les persones que moriren
per ser defensors de la democràcia i les llibertats.

EL’acte de nomenament de fill il·lustre a Climent
Garau, que tanca una polèmica que va començar
amb la Guerra Civil i que no s’havia acabat de tan-
car.  Ni bons ni dolents, sinó víctimes d’una gue-
rra que esperem no es torni a produir mai més.

per avall

Havent fet totes les gestions oportunes que estaven a les nos-
tres mans, el tema del polígon es pot dir que s'allarga de
demés. Els contactes amb la Conselleria de Medi Ambient
s'han duit a terme, però per alguns motius el tema no avan-
ça amb la rapidesa que voldríem. Esperem en pocs mesos
poder parlar d'aquest tema com a una qüestió municipal que
va "per amunt", enlloc de, com en aquest cas, "per avall".

Les obres inacabables del clavegueram i les molèsties que
comporten: pols, fang, males olors, renous…

La manca d’accions encaminades a la integració social de les
persones nouvingudes (nous ciutadans de la vila). S’haurien
de posar en marxa activitats de caire intercultural.

Ens va espantar la notícia que es va publicar a un diari que
deia que hi havia a Porreres bastants punts de venda de dro-
gues i l’única actuació que s’ha fet ha estat avisar-los. És com
dir al lladre vine a robar el dimecres que no hi serem. La notí-
cia que hauria d’haver sortit era la de la detenció d’aquestes
persones.

Unió
Mallorquina

PSM
ENTESA
NACIONALISTA

PSOE
PSIB

VIAJES

PEGASO S.L.

VIAJES

PEGASO S.L.

Germans Leiva

Pare Bartomeu Pou, 2
07003 PALMA DE MALLORCA

Tel. 971 75 10 28 - Fax: 971 75 05 67

Antonio Marqués, 2
07003 PALMA DE MALLORCA

Tel. 971 76 34 92 - Fax: 971 75 19 63
www.viajespegaso.com

Anàlisis Clíniques

Antònia Sastre Barceló
F a r m a c è u t i c a

Consulta: Dilluns, dimecres i divendres
de 8:30 a 10 hores

Carrer l’Almoina, 49
Tel. 971 64 70 84

Assegurances: Adeslas, Asisa-Muface, Agrupació Mútua,
Axa-Mare Nostrum, Imeco-Caja Salut, Groupama, L’Aliança, Novomedic…
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ELS CIUTADANS OPINEN

Penses que és fàcil aconse-
guir drogues a Porreres?

MIQUELA BARCELÓ CRESPÍ

D'aquest tema no en tenc idea, només
sé el que la gent del carrer parla. Supòs
que si vols aconseguir-ne és fàcil, però
no només a Porreres, sinó per tot
arreu. Tot i així, pens que s'haurien de
prendre mesures fortes perquè és un
gran problema poder accedir a aques-
tes substàncies sense cap tipus de difi-
cultat. A més, el número de gent que
consumeix droga cada vegada és més
gros i el marge d'edat es torna més
ample. Tot això, és a causa de la facilitat
per aconseguir aquestes substàncies.

MIQUELA GORNALS 

Sembla que sí. És més fàcil del què hau-
ria de ser perquè hi ha manca de con-
trols i perquè hi ha una certa permissi-
vitat per part dels responsables, tant
pares com autoritats. A més, aquesta
facilitat fa que arribi a més gent.

Per tot això, crec que ens hauríem de
demanar si la legalització augmentaria
o disminuiria el consum? Si es legalit-
zàs desapareixeria el morbo que repre-
senten les coses il·legals i, d’aquesta
manera, els consumidors no serien
esporàdics, sinó reincidents. Tot i així,
als països on està legalitzada no ha
millorat la situació, no és un model
social per seguir. És a dir, no hi ha un
model de societat “perfecte” per solu-
cionar aquest problema. Ni d’una
manera ni d’una altra és satisfactori.

De la mateixa manera que parlam de
drogues, també ens podríem demanar
si un al·lot de menys de setze anys té
dificultats per comprar alcohol o per
treure tabac d’una màquina. Realment
està prohibit, però, hi ha algun control?

Quina solució hi ha? No hi ha solució
perquè hi ha un buit legal. És la pròpia
persona la que s’ha de controlar,
necessitam un procés de consciencia-
ció a partir de la pròpia persona.

JOSEP JOAN SITJAR (PEPO)

Jo crec que sí. Conec gent de Porreres
això vol dir que no només arriba d’al-
tres pobles o de la ciutat.
Sé que de cada vegada els joves comen-
cen a fumar “porros” més prest, a partir
dels tretze i catorze anys, però també hi
ha gent adulta que fuma, això i també
coses pitjors, drogues més fortes.

Jo no havia vist mai això; se’n veu per-
tot i s’hauria de controlar més, perquè
de cada dia augmenta. Hi hauria d’ha-
ver més vigilància.

PERE PUIGSERVER MESTRE

Sí, és massa fàcil i tot. I això que jo no
vaig molt per enmig, no som molt sor-
tidor. Imagina’t qualcú que circuli més.

Sobretot és gent més jove, que fuma,
perquè jo només te podria dir on tro-
bar “porros”, de les drogues més fortes
(heroïna, cocaïna...) jo no sé que n’hi
hagi.

Ara, ja n’hi ha pertot, arreu. És molt
difícil poder-ho controlar, no s’hi pot
fer res.    

JOAN ROSSELLÓ JULIÀ

Drogues legals o drogues il·legals? Per-
què de drogues il·legals jo no en sé res,
però de drogues legals sí que en poden
trobar fàcilment: a qualsevol bar
podem trobar tabac i alcohol.

Agustina Ferrer Ferrà - Aina Sorell Rueda
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Pens que totes dues són perjudicials i
estan a l’abast de totes les persones i
de qualsevol edat.

Jo les prohibiria totes dues perquè són
molt perjudicials per a la salut de totes
les persones.

JAUME CERDÀ GUALDA

Sí. Qui no en té, és ben estrany; bé,

això és un dir, però si que està molt

estesa entre els joves. Per l’institut

sobretot, i també entre gent més jove i

gent més gran.

El tipus de droga que sé que circula és

per fer “porros”: “maria” i “xocolate”.

De drogues més fortes no en sé res.

Per evitar-ho s’hauria de posar més

vigilància i no només durant la nit

perquè fumen a tota hora i a qualse-

vol lloc, per tots el racons de Porre-

res.
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PAPERERIA ALMOINA
Llibreria - Fotocòpies - Objectes de regal

Tel. 971 64 74 95 PORRERES
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Qui és que mai no ha dit o ha sentit a dir:  

Fer es sord

Tant l’hi és bufar com fer bombolles

Ser més beneit que una espardenya

En ser massa ja picaràs.

Una margalida és una flor, però no totes ses margalides són flors

Tenir es cul pelat

Menjar-se un bou de través

Gran església pocs perdons

Un dia? Un dia no arriba mai

Posar esquena a paret

Perdre sa xaveta

Quan no té bony té bua

Fotre sa potranca

Corbs amb corbs no se piquen

Canviar de tanca

Enviar a ca cristo

Fer retxa roi

Estar eixut

Morta sa cuca, mort es verí

Fes bonda i no n’hi haurà tants de dolents

Li farien creure que la Mare de Déu nom Joana

Tot és vell i mal de coure

Embullar sa troca

Dur-se’n un regiro

Val t’acit

Anar més estufat que un gall

Es veïnats veinadegen

Val més fer enveja que llàstima

Ser un pardal assolellat

Cada cosa en es seu temps

Si dius sa veritat hauràs acabat ses amistats

Estar en la

Passar pes tubo

Passar s’arada davant es bou

Tenir sa paella pes mànec

Poc i mal repartit

Qui calla, atorga

Qui les cerca, les troba

Si vol venir que vengui, i si no, millor

Saber més que oli ranci

Ara o suara

Si no ho creus fes-ho a cercar

Aguantar metxa

Da-li cebes

Ser mal de plomar

Ser es darrer mot des credo

Estar ben cuit

Fer baldeo

Estar fet un Neró

Llepar-se es dits

Ser més dolent que taca d’oli

Fa un baf que mata a ses mosques.

Qui té gana somia amb pa

La primavera la sang altera

FRASES FETES I LOCUCIONS (XI)
Joan Servera  Nadal - Gaspar Barceló i Barceló

Bar - Restaurant

˝SES FORQUES˝
Especialitat de la casa: PASTA

BA
R

• RESTAURAN
T

•SESFORQUES•

Ctra. Porreres - Montuïri, Km. 0,500 - PORRERES - 07260 - Tel. 971 16 81 76
Menús diaris i menjar a la carta Paella per encàrrec

Estanc Can Poo
Segells de goma. Tota casta d’impresos d’impremta. 

Havans gravats per a festes. 
Llibres de text. Revistes. Articles de papereria. 

Juguetes. Perfumeria. Articles de regal

Avinguda Bisbe Campins, 12. • Porreres. 

Tels. 971 64 70 24 - 971 64 78 70
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EE l sentit originari de crisi és judi-
ci (en tant que decisió final
sobre un procés), elecció, i, en

general, acabament d’un esdevenir en
un sentit o un altre. Aquest sentit es
troba encara en expressions tal com la
malaltia de la crisi, el govern ha entrat
en crisi, etc. La crisi resol, doncs, una
situació, però el mateix temps designa
l’ingrés en una situació nova que plan-
teja els seus propis problemes. En el
significat més habitual de crisi és
aquesta nova situació i els seus proble-
mes el que s’accentua. Per aquest
motiu se sol entendre per crisi una fase
perillosa de la qual pot resultar quel-
com beneficiós o quelcom perniciós
per a l’entitat que l’experimenta. En
general, no es pot, doncs, valorar-se a
priori, una crisi, positiva, ni negativa-
ment pel fet que ofereix per igual pos-
sibilitats de bé i de mal. Però certes
valoracions anticipades són possibles
tan aviat com s’especifica el tipus gene-
ral de la crisi. Per exemple, se suposa
que una crisi de creixement (d’un
organisme, d’una societat, d’una insti-
tució) és beneficiosa, en tant que una
crisi de senectut és perniciosa. Una
característica comuna a tota crisi és el
seu caràcter sobtat i, usualment, acce-
lerat. La crisi no ofereix mai un aspec-
te gradual i normal; a més, sembla ser
sempre el contrari de permanència i
estabilitat.

Generalment, la crisi humana indivi-
dual i la crisi històrica, són crisis de
creences i, per això, l’ingrés a la frase
crítica equival a la penetració en un
àmbit en el qual regnen, segons els
casos, la desorientació, la desconfiança

o la desesperació. Ara bé, pel fet que es
característic a la vida humana d’espirar
a viure orientada i confiada, és usual
que tan aviat com aquesta vida entra en
crisi, cerqui una solució per sortir de la
mateixa. Aquesta solució pot ser de
molts diversos tipus; en ocasions és
provisional- com quan la vida es lliura
als extrems oposats del fanatisme o de
la ironia desesperada-; altres vegades
és definitiva- com quan la vida aconse-
gueix realment substituir les creences
perdudes per altres-. Podem dir doncs,
que la crisi i l’intent de resoldre-la són
simultanis.

A partir d’ara convé que poseu molta
d’atenció en el desenvolupament
d’uns petits fets, dels molts que varen
esdevenir a Porreres en aquells anys de
Guerra Civil, perquè no m’acuseu de
haver-vos dit moltes mentides. Les
coses varen anar de la manera que vos
diré, però ja aniré explicant perquè
m’hi vaig veure involucrat.

Resulta que el govern municipal entrà
en crisi.

En l’acte de la sessió ordinària del 20
d’agost de 1938 s’explica el que
segueix: “Acte seguit manifestà el sen-
yor batle que havent estat nomenada
una nova Comissió Gestora per regir
l’administració municipal, amb data
d’ahir cessaven en els seus càrrecs
alguns dels senyor que integraven l’an-
terior”. Els gestors cessats eren en Joan
Cerdà i n’Antoni Melià, mentre que, en
un començament, el governador civil
nomenà com a noves incorporacions
en Jaume Vaquer, en Bartomeu Balles-
ter, n’Antoni Lliteres i n’Antoni Sorell.
Es mantenia en el càrrec el batle Enric

Julià, i els regidors Bartomeu Mates i
en Mateu Cervera.

Per la meva part, també vaig viure una
crisi personal que aniré explicant amb
molts de detalls. No penseu que vaig
haver de renunciar a les meves idees,
però he de confessar que em vaig dei-
xar arrossegar cap a un caire del que,
avui en dia, renec amb tota l’ànima.

No obstant això, permeteu-me que em
recomani prudència a l’hora de
començar a contar la darrera part d’a-
quest serial, la que explica la meva traï-
ció, expressada pragmàticament
aquells dies, cap a tot allò que signifi-
cava la República, i molt especialment
cap a la persona d’en Climent Garau.

Plató afirma que la prudència és un
judici sa que no afecte cap activitat
determinada, però només perquè s’a-
plica a totes les matèries humanes. Per
això la prudència és la virtut pròpia del
governant. La prudència és la virtut del
qui és moralment assenyat o sa, i s’o-
posa a la bogeria.

C R E A C I Ó

LAS MANS AL FOC (XXXV)

Moltes coses no els anaven bé als feixistes
a l’estiu de 1938.    

CRISI
Joan Sorell Adrover
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El passat mes de juliol el GOB va fer una proposta al Con-
sell de Mallorca per a la inclusió de 10 nous espais naturals
al Pla Territorial de Mallorca, ja que consideraven que els
espais protegits en l’actualitat eren insuficients i mantenien
algunes mancances.

M’agradaria destacar que el GOB va presentar, mitjançant fit-
xes, mapes i fotos, la proposta d'espais naturals que s'hau-
rien d'incloure al Pla Territorial, amb la màxima protecció
prevista, és a dir, com a Àrees Naturals d'Especial Interès.
Entre aquests espais a protegir es troba una zona que l’ano-
menen Sa Serra de Campos  i inclou territoris de Porreres,
Campos, Santanyí, Felanitx i ses Salines.

Parlem idò d’aquest espai de Porreres! Es tracta d’una exten-
sió de 5000 ha, una amplíssima zona constituïda per l’esca-
ló on conflueixen els terrenys quaternaris amb els terciaris

que tanquen la plana al·luvial de Campos. En general es
tracta d’una zona amb una mica de pendent, coberta per
vegetació natural d’ullastre, pinar, amb presència d’alzines,
combinada amb zones de conreu de secà extensiu.

Aquesta zona va des des Monjos fins a ses Rotes Velles de Sa
Canova, passant per Son Rossinyol, Son Rosselló, Son Nico-
lau, Son Oliver, Son Rei, Son Barbut, sa Marina Gran, es Turó
d’en Burguera i Son Coves. Gran part d’aquesta zona està
coberta per àrees de vegetació natural, bàsicament ullastrar,
amb presència en molts de casos de pins. Hi ha taques d’al-
zinar de notable interès.

En tractar-se d’una zona una mica elevada en relació als seus
voltants, li confereix un interès paisatgístic notable. El seu
bon estat de conservació i la diversitat d’ambients naturals i
rurals li dóna un interès considerable.

La major part d’aquests espais es troben mancats de la més
mínima protecció urbanística o com a mínim de la protecció
adequada per als valors que contenen. Per aquests motiu, en
aquests moments aquests indrets pateixen agressions i/o
amenaces de tot tipus, especialment els derivats de: l’ober-
tura de camins, l’edificació de xalets, l’abocament de resi-
dus, la instal·lació de línies elèctriques, etc.

Davant aquesta proposta del GOB de protegir aquest espai
que inclou terrenys del terme de Porreres, què pot fer l’A-
juntament de Porreres? Pot influir de manera directa al Con-
sell de Mallorca aprofitant que són del mateix color polític?
La veritat és que ens agradaria molt que hi hagués una res-
posta ferma davant aquesta proposta. 

E L S  L E C T O R S  O P I N E N

ZONES ANEI, PLA TERRITORIAL I
AJUNTAMENT DE PORRERES 

Gabriel Roig Bauçà

B A R  -  R E S T A U R A N T

N’Hereveta
MENJAR A LA CARTA - BUFFETS - FESTES

CELEBRACIONS - MENJAR PER EMPORTAR-SE’N
HORARI:

Dilluns i divendres de 18 a 24 h
Dissabte i diumenge de 13 a 24 h

Obrim amb reserva prèvia qualsevol dia

Camí de Marina, s/n - 07260 Porreres
Tels. 971 168 464 - Mòbil: 620 252 261

FERRERIA CAN BATXÀ
TOT TIPUS DE FEINA I ARTESANIA EN FERRO

PAU JOAN CASAS JULIÀ

C/. Pare Molina, 9 - baixos   -   07260 PORRERES
Telèfons: 971 166 645 - 636 610 211
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Descripció del projecte actual:

En aquests moments, a Mallorca, seguei-
xen el projecte madrassa 37 infants de
famílies saharianes refugiades en els cam-
paments argelins de Tindouf. Els 22 pri-
mers arribaren el setembre de 2002 i els 15
restants han arribat aquest curs, durant el
mes de novembre de 2004.

El segon grup d’escolars han pogut venir
gràcies a la valoració positiva del projecte
inicial, que ha fet per una part; el delegat de
la República Àrab Saharaui Democràtica a les
Illes Balears, el Sr. Oualat Moussa, els gover-
nants de la nostra comunitat autònoma, les
famílies d’acollida, el professor d’àrab Sr
Abdi Chiak i per una altra; els representats
del Front Polisari dels campaments de refu-
giats i les autoritats argelines, aquests infor-
mes de valoració positiva s’han pogut a dur
a terme gràcies a la capacitat negociadora de
la junta directiva d’escola en Pau encapçala-
da per la seva presidenta Carme Barceló.

Trenta cinc famílies mallorquines han aco-
llit aquests infants a les seves llars, formant
part de la família com si d’un altre fill o filla
es tractés. 

L’acolliment no és fàcil, aquests infants
provenen d’un lloc que no té res a veure al
nostre, ni amb altres llocs del món on exis-
teix una mica d’infrastructura econòmica i
sobretot de llibertat. Els campaments de
Tindouf estan ubicats  a una zona desèrtica
i despoblada, on no hi ha fàbriques, ni
electricitat, ni aigua canalitzada, ni camps
de cultiu, ni llocs d’oci, ni platges, ni pisci-
nes, ni centres comercials, ni juguetes, ni
carreteres, la circulació de vehicles és
escassa... lloc on poden moure’s per dintre
en llibertat, on hi ha pocs perills socials:
robatoris, enganys, agressions, accidents
de tràfec, alcohol, drogues,... però que no
poden anar més enllà que les seves wilaies
i daires (poblats) dels campaments, per
això tot aquest progrés que troben aquí és
nou per ells i esdevé un gran perill; per
això cal ensenyar-los i acostumar-los  com
si d’infants molt petits es tractés, tot és

pràcticament nou i l’ús que fan del que tro-
ben aquí, a vegades, no és l’adequat. Per
això, també, cal explicar i ensenyar a nins i
nines de deu o dotze anys coses que els
infants d’aquí de tres o quatre anys realit-
zen de forma mecànica.

La seva cultura, religió i costums també és
bastant diferent i a vegades es fa difícil l’ac-
ceptació mútua, per això cal parlar molt
del que és correcte i del que no ho és en
un lloc i en un altre. S’ha d’intentar pro-
funditzar en el coneixement mutu i s’ha
d’inculcar i afavorir el respecte per aques-
tes diferències i les seves pràctiques.

L’Associació Escola en Pau dins el projecte
Madrassa ha contemplat també la media-
ció, per això forma part del projecte un
instructor saharaui, el Sr. Abdi Chiak, les
seves funcions són de: 

• Impartir classes de llengua i cultura àrab
a tots aquests infants, aquestes sessions se
realitzen els dissabtes de matí  al CP Euge-
ni López de Ciutat.

• Mediar entre els infants, les famílies d’a-
collida i els centres docents on segueixen les
classes ordinàries cada un d’aquests infants.

• Recollir i donar tota la informació acadè-
mica als organismes educatius dels campa-
ments i de transmetre tota la informació
necessària (d’adaptació, comportament,

relació, estudis, salut,...) a les famílies
naturals de cada infant, que viuen en els
campaments.

• Acompanya en el viatge d’anada i de tor-
nada de tots els infants.

A més d’aquestes funcions assisteix a totes
les trobades i reunions que convoca l’asso-
ciació i segueix cursos de llengua i cultura
catalana.

Pedagògicament, aquests infants, quan arri-
ben a les nostres escoles el seu nivell és molt
baix comparat amb altres infants mallor-
quins, per això solen matricular-los a cursos
més baixos, que els que els hi correspon per
l’edat, i encara cal fer-les-hi una adaptació
del programa (ACI). Per exemple un infant
de 11 anys que tocaria anar a primer d’ESO
se’l matricula a 5è d’educació primària i tre-
balla la programació de 3r, a més, en molt
dels casos, assisteixen algunes sessions set-
manals, als tallers de llengua catalana amb el
suport de professorat de compensatòria.

Les ganes de progressar dels infants, la dedi-
cació de les famílies, l’esforç dels centres
educatius i d’un grup de voluntariat d’Esco-
la en Pau fa que es vagin superant poc a poc
totes aquestes dificultats i cada progrés
esdevé un esdeveniment que cal festejar.

L’experiència és diferent i difícil, però paga
la pena viure-la. 

PROJECTE MADRASSA. SEGONA PART
Caterina Oliver. Membre de la Comissió pedagògica de l’ONG “Escola en Pau”.

FES-TE VOLUNTARI-VOLUNTÀRIA D’ESCOLA EN PAU
INFORMACIÓ:
- Miquela Vidal. Correu-e: quelavj2@hotmail.com. Mòbil: 607786961
- Caterina Oliver . Correu-e: shera4@wanadoo.es. Mòbil: 647647985
- Julià Mascaró. Mòbil: 665517621
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DD onat que el dia 23 d’abril era dis-
sabte al nostre centre, vàrem
decidir celebrar la Setmana del

llibre durant els dies previs a aquesta
data...

Juntament amb les activitats que vàrem
dur a terme a la biblioteca i a l’escorxa-
dor amb la col·laboració de na Margalida
Roig, la bibliotecària, decidírem escriure
un llibre gegant entre tots els alumnes
de l’escola.

Començant pels nins i nines d’Infantil de
3 anys que encetaren la història, conti-
nuàrem amb 1r, 2n cicle, per acabar el

conte els alumnes d’ESO sense oblidar-
nos de 3r cicle...

El més curiós era veure com el nus narra-
tiu canviava segons els interessos i les
edats dels autors però sense perdre l’en-
cant i l’encís d’una història enigmàtica
de la qual no sabíem quin seria el seu
final.

Tot això endreçat amb una bona dosi de
gust plàstic i visual per il·lustrar cada una
de les planes escrites, va donar com a
resultat el tresor literari que tenim expo-
sat a la nostra escola.

Durant els següents dies, el llibre es tras-

lladà per totes les aules per ésser llegit i
ben contemplat. L’objectiu: escollir entre
totes les classes un títol per a la nostra
creació .

L’experiència ha resultat molt enriquido-
ra i diferent, servint també com a nexe
entre els interessos de tots els nostres
alumnes i el lligam que ens uneix: propi-
ciar un bon ambient i el creixement de
futurs lectors.

L’ESCOLA NOVA I LA SETMANA DEL LLIBRE
Col·legi Escola Nova

C /  P a s s a r a t x ,  1 1 4  -  Te l .  9 7 1  1 6 6  6 4 6  -  P O R R E R E S

obert de dimarts a divendres de 9 a 12 i de 15 a 20 h - dissabte tot el dia

PERRUQUERIA
extensions
tallats de moda
tints
banys de color
tota casta de metxes
moldejats
desarrissat
recollits
núvies
comunions
etc…

ESTÈTICA
depilacions
neteja cutis

decoració d’ungles
tint de pestanyes

moldejats de pestanyes
massatges
manicures
pedicures

maquillatgesUNISEX

i ara, Solarium
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DD onant resposta a les necessitats
del currículum, als interessos
dels nins/es i a la seva realitat

espai/temps, aquest mes hem treballat
LES PLANTES.

➡ Cada setmana dedicam una estone-

ta a conèixer l’ordinador i hem cercat a
internet informació sobre les plantes:

➡ Hem començat a fer feina estudiant

les seves parts:

➡ Hem sembrat una llavoreta i...

➡ La mestra d’anglès ens ha ensenyat

els noms de fruites que provenen dels
arbres:

➡ L’especialista de música ens ha

ensenyat cançons relacionades amb
aquest tema: Deu pometes té el pomer,
cançó de primavera...

➡ A la sessió de psicomotricitat

movent el nostre cos ens hem sentit
com  a plantes:

➡ Hem portat una planta de casa i la

cuidam:

➡ Els més grandets hem dibuixat el

cicle de les plantes:

➡ I, per acabar, hem anat d’excursió a

Natura Parc i hem berenat de fruita.
Què bona!!!!

AIXÍ APRENEM ELS NINS I NINES
D’EDUCACIÓ INFANTIL!

Col·legi Verge de Monti-sion

MRTinformàtica
Venda d’ordinadors

consumibles:
tintes d’impressora
papers fotogràfics

connectors - programes
components i recanvis

Servei i suport tècnic
Reparam i configuram el teu ordinador

Renting i manteniment informàtic
per a empreses

C/ Sant Roc, 32 - Tel. 971 168 478

info@mrt informat ica.com
www.mrt informat ica.com
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MANEL SANTANA
ROSA D’OR DE NARRATIVA

Caterina Oliver

MM anel Santana i Morro és un jove
historiador de Consell. Es lli-
cencià en Història l’any 1995 i

des de l’any 2001 és doctor en Història
Contemporània. Treballa com a profes-
sor de secundària i d’Història de l’edu-
cació a la Universitat de les Illes Balears.

Des de fa un parell de mesos viu a Porre-
res i la seva residència a la vila no sols
s’ha limitat a viure en el nostre poble,
sinó també a conviure. Manel s’ha impli-
cat en molts d’àmbits socials de la vila i
també hi participa, per això amb aquest
curt termini de temps que resideix entre
nosaltres ja és una persona coneguda i
apreciada per molta gent del poble.

Però en Manel no és notícia sols per la
seva vinculació en Porreres, sinó perquè
en l’edició dels Premis Castellitx 2005,
va ser guardonat per la Rosa d’Or de
Narrativa i Llum d’oli ho ha volgut
remarcar i conèixer de més a prop la per-
sona que ha aconseguit aquest guardó.

Es nota quan et relaciones amb en
Manel que és una persona oberta i que
gaudeix de fer moltes coses, s’entusias-
ma realitzant petites coses i senzilles,
però tampoc no li fa por llançar-se a fer
coses més complexes i complicades.
Ens comenta tal volta m’agraden  i
m’interessen moltes coses, pot ser
massa. Però n’hi ha una que destacaria
sobre la resta i és  conversar. Conversar
amb els amics és una cosa en perill
d’extinció perquè la societat actual ens
atabala amb les presses i amb els hora-
ris massa carregats de coses que tan-
mateix mai no s’acaben. Fixau-vos: Ja
fa anys amb un  amic de Campanet
vàrem venir a passar un cap de setma-
na a Monti-sion i vàrem estar allà dalt

devers dotze hores de conversa ininte-
rrompuda. Reconec que aquesta “curo-
lla” meva és un poc excessiva.

Una de les seves altres afeccions és
escriure. Als vint-i-tres anys ja va publi-
car un llibre sobre la Guerra Civil del
seu poble. El seu atreviment per tractar
un tema com aquest no va deixar dor-
mir a sa mare durant uns quants dies,
preocupada per un tema tan delicat. Al
final fou un èxit i el llibre va quedar
exhaurit. Després ha escrit altres sis lli-
bres més, com per exemple El movi-
ment Associatiu a Selva, la Guerra
Civil a Selva, Classificació 3r: el cine-
ma a Mallorca (que va presentar preci-
sament a Porreres) o el Forjament de la
solidaritat. Vull esmentar una cosa,
ens comenta, vaig trigar cinc anys a
trobar feina de professor i per tant no
feia altra cosa que no fos escriure (a
casa meva ja pensaven que mai “me
col·locaria”). Per això no té tant mèrit,
ens diu en Manel, haver escrit tant.

Ara i molt recentment he fet una
incursió en la narrativa i he tengut la
sort de guanyar el premi Castellitx
d’Algaida amb el relat “Mai no tastà
la primera cirera de l’estiu del 39”.

Ens agradaria saber alguna cosa sobre la

història que ha escrit en Manel, per això
li plantejam que contesti, en poques
paraules, aquests quatre apartats, per-
què un coneixement profund ho
podrem tenir a través de la seva lectura:

- Tema: És una  relació d’amistat i
d’amor de dos mestres d’escola d’ide-
ologia esquerrana a l’inici de la Gue-
rra Civil. Una relació homosexual que
mai no fou tolerada pels cercles fami-
liars ni pels habitants d’un poble ima-
ginari (Es Cabassos).

- Significat d’aquests títol tan emo-
tiu: La mort d’un dels dos amants
quan per amor es nega a exiliar-se a
França i es afusellat pels Nacionals
vora la frontera. El 39 és l’any de la
mort i les cireres simbolitzen la fruita
(l’home, l’amor) desitjada i prohibida
que madura a l’estiu. Un estiu que
mai no arribarà (de fet l’estiu no arri-
barà fins el 1978 amb la democràcia).

- El que ha significat per tu que la des-
taquessin. Alegria. Molta alegria. Molt
content que una de les meves passions
pugui interessar o agradar a algú. Sin-
cerament mai no ho esperava. Però bé,
he de confessar que com a escriptor som
un aprenent i he de millorar molt més.

- On el podríem trobar per llegir-lo.
Els guardonats en el certamen literari
es publiquen un any després, precisa-
ment el dia que es lliuren els premis de
l’any en curs. El dia que em donaren
la Rosa d’Or es presentaren els pre-
miats de l’any passat. En tenir-ho edi-
tat promet deixar alguns exemplars a
la Biblioteca Pública de Porreres.

I per acabar també li hem demanat a en
Manel que parli de quina és la primera
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impressió que ha tingut del nostre
poble i dels seus habitants. És interes-
sant saber el que opinen de nosaltres
les persones que vénen de fora. Per
això li hem plantejat aquesta qüestió:

En poques paraules, què penses
del poble de Porreres i dels porre-
rencs i de les porrerenques?

Què opín de Porreres? Què en puc
destacar? Jo venc d’un poble proper a

Palma, i això té avantatges però
també inconvenients com pot ser la
pèrdua d’una certa identitat. En canvi
Porreres en molts d’aspectes conserva
molts dels trets propis i característics
d’una vila de la part forana. I això és
el que més m’atreu. Un exemple són
els cafès de la vila. Conserven encara
l’estètica d’anys enrera però també
una funció molt interessant com és el
de lloc de trobada i de conversa.

I dels porrerencs i de les porreren-
ques? Imagín que hi ha de tot com per
tot arreu. La veritat és que jo de
moment sols conec bones persones. El
que sí vull destacar és el compromís
de molts de porrerencs que conec per
fer de la vila un espai de cada dia
millor, amb identitat, però també amb
tolerància i integració. I això, en les
circumstàncies actuals no és una
tasca gens fàcil. 

Pl Molí de n’Amengual, 10 - Telèfon i Fax 971 64 72 41 - 07260 PORRERES

Bàrbara-Art
DECORACIÓ - ANTIC

Gabriel Cortés
MESTRE ARTESÀ LLAUNER

FANALS MALLORQUINS - RESTAURACIÓ DE METALLS
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EE nguany s’han disputat dos tor-
neigs durant la Setmana Santa al
camp municipal d’esports ses

Forques. 

Els matins del Divendres i Dissabte
Sant es disputà el I Torneig Aleví orga-
nitzat per S’Institut del Consell Insular
de Mallorca, en el qual hi participaren
dues seleccions balears, el Reial
Madrid i el València. La final la disputa-

ren la selecció balear A i el Reial
Madrid, el qual aconseguí la victòria
d’aquest primer torneig aleví a la vila.

Els horabaixes del Dijous, Divendres i
Dissabte Sant, els aficionats al futbol
pogueren gaudir, a més, del ja tradicio-
nal Torneig Juvenil organitzat per la
Penya Madridista de Porreres, en la
seva XVII edició. Els equips partici-
pants foren el Sant Francesc, el Mana-

cor, el Mallorca i el Fortuna de Düssel-
dorf. La final la jugaren el Manacor i el
Mallorca. Aquest darrer equip s’adjudi-
cà la victòria i, per tant, fou el Mallorca
qui es proclamà campió. 

Cal destacar, a més del bon joc que ens
oferiren tots els equips,  la bona orga-
nització, el bon ambient i el nombrós
públic que acudí al camp de futbol
aquests tres dies de la Setmana Santa.

TORNEIGS DE PASQUA A SES FORQUES

DD ia 10 de gener de 2005, tengué
lloc a la sala de reunions del
camp municipal d’esports ses

Forques, la sessió extraordinària de
l’Assemblea General de socis de la
Unió Esportiva Porreres, convocada
amb l’objecte de donar inici a l’elecció
del nou president de l’entitat i Junta
directiva.

A causa, però, que en el termini esta-
blert no havia estat presentada cap
candidatura a la presidència i Junta
directiva del club, l’Assemblea General
acordà constituir una Junta Gestora
amb alguns dels socis presents i tornar

a convocar eleccions durant la segona
quinzena del mes de maig d’enguany,
és a dir, a finals d’aquesta temporada.

La Junta Gestora, per tant, ha resolt
recentment que la data per tornar a
convocar l’Assemblea General de socis
i sòcies per tal d’elegir el president del
club i la Junta directiva sigui divendres
dia 20 de maig, a les 20 hores, en pri-
mera convocatòria, i a les 21 hores, en
segona convocatòria, en el local del
camp municipal d’esports ses Forques. 

El termini de presentació de candida-
tures es va obrir en el moment d’apro-
var la realització d’aquesta Assemblea

General i es mantindrà obert fins a les
72 hores prèvies a la reunió de l’As-
semblea General, és a dir, fins el
dimarts dia 17 de maig.

El procediment de presentació de can-

didatures serà en llistes tancades, en

les qual la Junta directiva estarà com-

posta per un nombre senar de mem-

bres, no inferior a cinc ni superior a

vint-i-un. S’admetran les candidatures

avalades per, al menys, un 5% dels

socis. Cada soci només podrà avalar

una candidatura.

L’elecció és per a quatre anys.

ELECCIONS A LA UNIÓ ESPORTIVA PORRERES

Lliurament dels trofeus als equips alevins participants en el torneig El Mallorca Juvenil, equip campió del  Torneig de Pasqua
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SS i s’ha de destacar alguna cosa de
la temporada que dur a terme el
Club Bàsquet Porreres que

sobresurti per sobre totes les altres és,
sens dubte, la gran campanya que
estan lliurant els tres equips femenins,
Mini-Bàsquet, Infantil i Cadet, cada un
a la seva respectiva categoria.

L’equip de Mini-Bàsquet ha aconseguit
el campionat de lliga de la seva catego-
ria. Tot un èxit per a les jugadores més
joves del club.

L’equip Infantil, a hores d’ara, encara
no ha perdut cap partit dels 18 que ha

disputat i és, per tant, líder indiscuti-
ble de la seva categoria. La seva esta-
dística és de  1.015 punts anotats i 291
en contra.

L’equip Cadet, actualment, ha guanyat
18 dels 23 partits que ha disputat i ha
perdut els altres cinc. Encapçala la clas-
sificació el C.B. Joventut Llucmajor,
amb un partit perdut, i l’equip porre-
renc ocupa la segona posició de la
taula. La seva estadística és de 1.398
punts anotats i 926 en contra. S’ha de
dir que en un partit va superar la barre-
ra dels 100 punts i en alguna altra oca-

sió ha estat ben a prop. 

Sens dubte són els tres equips desta-
cats del club, sense menysprear els
altres, sobretot l’equip Sènior de 1ª
Nacional, una categoria exigent en la
qual el club hi té un equip per primera
vegada i es troba classificat en setena
posició en una lliga de tretze partici-
pants.

Tota aquesta informació i més la podeu
trobar a la pàgina web que el club ha
publicat recentment a l’adreça 

www. mallorcaweb.net/ cbporreres/
cbporreres

CLUB BÀSQUET PORRERES
Excel·lent temporada dels equips femenins

Antoni Gornals Mesquida

-  PREUS -

REOMPLIM CARTUTXOS DE TINTA
no badis i omple els teus cartutxos

estalvia el 80% de les despeses d’impressió des de 5 € cartutx
inclosa la neteja per ultrasò • garantia de tinta d’alta qualitat

Omplida ràpida de cartutxos de tot tipus i models per a impressores 
d’injecció de tinta, venem kits per reomplir els cartutxos a ca teva

LY-SUN ARTWORK
C/ Sant Roc, 2

s’Alqueria Blanca
Tel. 971 16 10 20
artwork@ly-sun.com

MRT INFORMÀTICA
C/ Sant Roc, 32

Porreres
Tel. 971 16 84 78

info@mrtinformatica.com

MAGIC ART ESPAÑA
Av. Platja de Muro, 701 C

Platja de Muro
Tel. 699 866 830
magic.art@terra.es

HP • Lexmark • Canon • Epson • Xerox
Apple • Olivetti • Brother • Siemens • Telefonica

ESTACIÓ DE TINTA
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EE n Pau és un jove porrerenc que ha decidit dedicar-se a
treballar el ferro, per això ha muntat el seu propi
negoci.

Com t’iniciares en aquest ofici?

Ja des de molt petit sabia que aquesta feina m’agradava,
perquè anava a voltar per can Mateu Perdiu de devora la
Renault. Amb ell vaig descobrir aquest art i de cada vegada
m’he interessat més.

Als setze anys vaig deixar d’estudiar perquè vaig veure que
no era “lo meu” i vaig començar a fer feina amb en Damià
de can Batxà.

Varen haver d’ensenyar-te moltes coses?

Jo ja sabia un poc de què anava l’assumpte, però encara em
quedaven moltes coses per aprendre. Des de l’inici vaig  fer
feina amb molta il·lusió ja que m’agradava molt el que feia
i, finalment, podia quedar tot sol al taller, no necessitava
ningú que me manàs les feines.

Per què decideixes fer-te autònom?

Quan fas feina per una altra persona no pots prendre totes
les decisions tu, no pots fer les coses completament al teu
gust. Jo necessitava independència a l’hora de treballar, fer
el que més m’agrada per mi mateix.

Treballes tot sol o tens ajuda?

Treballo tot sol, encara que, a vegades, ve algú a ajudar-me.

I del govern reps alguna ajuda?

No, a més, no val la pena perquè quasi no et donen res.

És a dir, no aspires a un gran negoci?

No, perquè a mi m’agraden les coses ben fetes. No vull treball
en cadena, que sempre fas la mateixa feina, ni grans produc-

cions. Vull començar una feina jo i acabar-la  jo. Per això,
m’agrada tant. Som jo el creador des del principi fins al final.

Com valoraries aquest temps tot sol?

Molt bé. Estic molt content. Ara tenc més maldecaps perquè
som l’amo d’un negoci, però el gust que pas fent la meva
feina fa que els oblidi.

Mentrestant ens ha anat mostrant fotografies de les seves cre-
acions, totes perfectes i ben acabades. És a dir, reflecteixen la
il·lusió d’un jove per fer una bona feina.
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E N T R E V I S T A  J O V E S

PAU CASAS, UN JOVE ARTESÀLLUM JO
VE

PLANS DE PENSIONS

AVANTATGES IMMEDIATS

Estalviau impostos pensant en el futur

A R A

Maria Antònia Bauçà Portell - Maria dels Àngels Domínguez Barceló



TOTHOM A PORRERES, PER LA LLENGUA!
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J O V E R  P E R  L A  L L E N G U A
LLUM JOVE

Joves de Mallorca per la llengua

EE ls dies 28 i 29 de maig tendrà
lloc una nova edició, la setena,
de l’Acampallengua. En aquesta

ocasió la localitat triada serà Porreres,
vila situada en el Pla de Mallorca, cone-
guda en els darrers anys per la seva
vitalitat cultural i per la força del seu
moviment associatiu. En aquests
moments Porreres compta amb nom-
broses infrastructures que el fan atrac-
tiu per a la celebració d’aquesta troba-
da: una zona ideal per fer-hi concerts,
una ampla zona d’acampada, centres
culturals i un Poliesportiu. A
més, hi hem d’afegir l’encant
d’un poble petit i acollidor com
pocs. Des del punt de vista que
interessa als Joves de Mallorca
per la Llengua, hem de destacar
la vitalitat de l’ús del català,
idioma que vertebra tot el
moviment associatiu de la
població, juntament amb un
fenomen relativament nou: l’a-
rribada durant els darrers anys
d’immigrants extracomunitaris
que és necessari integrar a la
nostra cultura, sempre des del
respecte cap a la seva. L’Acam-
pallengua tendrà com a un dels
seus objectius contribuir-hi
dins l’àmbit juvenil.

Joves de Mallorca per la Llengua és una
entitat que va néixer l’any 1994 com a
una plataforma de més de 40 entitats
juvenils i que ha impulsat durant
aquesta dècada importants mobilitza-
cions a favor de la llengua dins tots els
àmbits, especialment dins el juvenil.
L’Acampallengua ha estat una de les
mobilitzacions que han estat més exi-
toses per molts de motius: perquè és
una trobada de joves feta per joves;

perquè combina el caràcter lúdic amb
el reivindicatiu, demostrant que la
feina a favor de la llengua també pot
ser divertida; perquè combina un con-
cert amb els grups punters del panora-
ma musical català amb la promoció de
molts de grups joves que comencen;
perquè popularitza entre els joves la
cultura feta en català a Mallorca; per-
què combina la cultura popular tradi-
cional i la moderna; perquè implica
joves procedents d’arreu de Mallorca,
independentment de la seva llengua,

origen o classe social, dins una tasca
conjunta a favor de la nostra llengua;
perquè és un vehicle de reforçament
de les entitats que impulsen el procés
de normalització lingüística; perquè
representa també un toc d’atenció per
a les administracions públiques que no
fan el que haurien de fer o inclús fan
anques enrere com els crancs en
aquest procés.

És per aquests i molts d’altres motius
que l’Acampallengua ha estat una acti-

vitat en constant creixement. Des de
la primera edició, feta a Inca el 1997,
fins a la darrera, feta a Pollença el
2004, el nombre de participants ha
passat de 2.000 a 12.000 joves. El
recorregut fet durant gairebé una
dècada ha convertit l’Acampallengua
en una de les principals mobilitza-
cions juvenils que tenen lloc anual-
ment a Mallorca. Hem fet sis edicions
(Inca 1997, Santa Ponça 1998, Alcúdia
2000, Felanitx 2001, Binissalem 2002,
Pollença 2004), sempre partint de les

necessitats i dels interessos
dels joves i hem construït un
model integrador de la diversi-
tat existent a Mallorca.

L’Acampallengua de Porreres
tornarà a ser el punt de troba-
da, dels joves i no tan joves,
que reivindiquen a les institu-
cions que donin llum i no fum,
que assumeixin les seves res-
ponsabilitats i que impulsin el
procés de normalització lin-
güística. Que reivindiquen el
dret a viure en català i a no ser
discriminats per motiu de llen-
gua. Que parlen, llegeixen i
escriuen en la nostra llengua i
ho volen continuar fent. Que

consideren que el català ha de ser
l’eix vertebrador de tot un poble i l’i-
dioma en que s’integrin les noves for-
nades d’immigrants. Per aquests
motius feim una crida a tots els
mallorquins a participar a l’Acampa-
llengua 2005, els dies 28 i 29 de maig
a Porreres. Amb l’ajuda de tots els
mallorquins i de tots les porrerencs,
ben segur que tornarem a demostrar
que som més dels que ells volen i
diuen.
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JJ oves de Mallor-
ca per la Llen-
gua és una enti-

tat que va complir
deu anys d’existèn-
cia el juliol de
l’any passat. Ha
estat una dècada
d’activitats cons-

tants a favor de la llengua catalana a
l’àmbit juvenil, un dels que necessiten
més esforç per part de tota la societat.
Els resultats són espectaculars: algunes
de les principals mobilitzacions juvenils
que han tengut lloc a Mallorca, com el
Correllengua i l’Acampallengua; actua-
cions a àmbits tan diversos com la músi-
ca, el cinema, el comerç, la justícia; la
defensa dels drets lingüístics en les rela-
cions amb l’administració i l’empresa
privada; accions a favor de l’oficialitat
del català a Europa. I tot això amb una
xarxa social impressionant: més de
3.000 voluntaris, presència a totes les
poblacions de Mallorca, a la UIB i a la
majoria de centres d’educació secundà-
ria. Juntament amb l’Obra Cultural Bale-
ar, entitat germana, han estat la punta de
llança de defensa dels drets lingüístics
dels mallorquins, davant un sector pri-
vat i unes administracions públiques
que, sovint, en lloc de donar llum,
donen fum. Sempre combinant els
aspectes lúdics, com a joves que són,
amb els reivindicatius. En aquesta entre-
vista, el seu portaveu, Miquel Àngel Con-
treras passa revista a la situació actual i,
sobretot, parla de la nova edició de l’A-
campallengua, que tendrà lloc els pro-
pers dies 28 i 29 de maig a Porreres. 

Quin balanç fas de la situació de la
llengua catalana dins l’àmbit al qual
vosaltres us dirigiu, el dels joves?

L’ús de la llengua catalana no és gens

conflictiu entre els joves. Hem de pen-
sar que la nostra llengua està present
dins el sistema educatiu des dels inicis
de la democràcia. Això ha permès supe-
rar molts de prejudicis lingüístics que
hi ha entre els sectors més grans de la
població, que varen patir la repressió
franquista i no varen ser alfabetitzats
en la seva llengua. Els joves valoren
positivament la llengua, la valoren
com a vehicle cultural i com a vehicle
de comunicació. Molts de joves caste-
llanoparlants són capaços de parlar-la
en situacions formals i amb un petit
incentiu per part de les institucions
públiques i del mercat laboral la
podrien convertir en la seva llengua
normal de comunicació. Malgrat
aquesta bona predisposició per part
dels joves, veim que les administra-
cions públiques envien a la societat un
missatge de confrontació associat al
català que, teòricament, tenen l’obliga-
ció de promoure, com si els fes vergon-
ya ser mallorquins. El català ha de ser
un vehicle d’integració i de cohesió de
tota la societat, ja que és també patri-
moni de tota la societat. Des dels Joves
de Mallorca per la Llengua volem, a
través de les nostres activitats, promou-
re entre els joves una visió de la llengua
associada a la modernitat, a la cultura
popular moderna. Hi posam el nostre
granet d’arena en el reforçament del
prestigi i l’autoestima lingüístic entre
els joves mallorquins.

La nova política lingüística del
Govern ha provocat conflictes ...

Pensam que la política lingüística
impulsada per l’actual Govern del PP
és molt negativa. Per primera vegada
des de la transició democràtica les ins-
titucions que tenen l’obligació legal i
estatutària de promoure la normalitza-

ció de la llengua catalana, pròpia i ofi-
cial, no ho oblidem, de les Illes Balears,
hi han pres mesures en contra. No dei-
xarem d’insistir mai que això suposa
una violació de l’esperit de la Llei de
Normalització Lingüística, aprovada
amb els seus vots. Durant la present
legislatura s’ha tancat Som Ràdio,
s’han reduït els requisits d’accés del
català a la funció pública i ha davallat
el pressupost dedicat a política lingüís-
tica. Tot això, acompanyat d’autènti-
ques campanyes de criminalització de
l’ús normal de la nostra llengua, que de
vegades pareix que no és també seva.
En aquest moment, ens preocupa espe-
cialment el model de televisió autonò-
mica que ens estan preparant. Si no és
cent per cent en català pensam que
viola la Llei de Normalització Lingüís-
tica i que no serveix per promoure l’ús
de la llengua catalana. Per tant, no té
cap justificació la seva posada en
marxa. Les nostres relacions amb el
Govern són, en aquests moments, pràc-
ticament inexistents.

I  l’Acampallengua d’enguany?

Està en marxa. Enguany hem triat
Porreres, un poble del Pla de Mallorca
que hi està molt interessat. Ens agrada
especialment perquè és una població
petita, però amb una gran vida cultu-
ral i associativa, amb una gran tradi-
ció de participació popular. Per una
banda, ha conservat les tradicions prò-
pies del Pla; per una altra, també ha
rebut, durant els darrers anys una gran
afluència d’immigració extracomuni-
tària, i fa importants esforços per inte-
grar-la, dins els quals té una gran
importància la vida de poble. Es tracta,
en suma, d’un indret privilegiat, com
també ho són els espais per fer-hi les
activitats, que estan entre els millors de

J O V E R  P E R  L A  L L E N G U A

MIQUEL ÀNGEL CONTRERAS,
PORTAVEU DE JOVES DE MALLORCA PER LA LLENGUA

LLUM JO
VE
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Mallorca. Enguany les dates seran els
dies 28 i 29 de maig i comptarà com
sempre amb una combinació d’activi-
tats lúdiques, culturals i reivindicati-
ves. Hi haurà cercavila, tallers partici-
patius, actuació castellera, ball de bot,
festa infantil, correfoc i moltes d’altres
activitats. També destacarà per la seva
reflexió i reivindicació, amb un cicle de
xerrades sobre la situació de la llengua
i amb una assemblea que debatrà unes
propostes joves per la llengua, amb una
sèrie de mesures per promoure la llen-
gua catalana a les Illes Balears. Seran
unes propostes que demanaran a les
administracions públiques i a la socie-
tat civil que s’impliquin a favor del
català i que deixin de fer passes en con-
tra. El plat fort serà el gran concert de
rock en català, que enguany comptarà
amb un cartell comparable al d’altres
anys. També comptarem amb altres
activitats de caràcter permanent, com
una Fira d’Entitats; un espai per a expo-
sicions; l’Acampallengua Digital, que
permetrà plantar una tenda i enviar un
missatge de suport des de qualsevol
racó del món; o l’Acamparàdio, que
agafarà durant dos dies la freqüència
de la Ràdio Municipal de Porreres per
difondre notícies de la trobada.

Quines són les vostres previsions de
participació?

Esperam igualar o superar el nombre de
l’edició anterior, que es va fer a Pollen-
ça i va comptar amb l’assistència de
més de 15.000 persones. Dins aquestes
hi hem de comptar les que estan acam-
pades, que solen ser joves d’entre 14 i 20
anys; les que participen a les activitats
de reflexió, que són universitaris i gent
més gran; els nins, acompanyats pels
seus pares a la festa infantil, que són
prop de 1.000; i els que participen a
activitats de cultura popular com són el
Correfoc, la ballada o l’actuació caste-
llera. A més, hi hem de comptar la cada
vegada major participació de persones

procedents de la resta del territori lin-
güístic. La presència de joves menor-
quins ha estat una constant dels
darrers anys. També gent del País Valen-
cià i del Principat de Catalunya hi ha
pres part d’una manera regular. L’A-
campallengua s’ha convertit en un lloc
de trobada de tots els Països Catalans.

La participació de joves castellano-
parlants també ha estat important
durant els darrers anys ...

És un dels aspectes dels quals estam més
orgullosos i que demostra la manca de
conflictivitat de la llengua entre la
immensa majoria de la joventut
mallorquina. Creim que és el fruit de la
tasca integradora feta per Joves de
Mallorca per la Llengua, de la presència
constant als centres d’ensenyament
secundari, del missatge modern i lúdic,
alhora que integrador i reivindicatiu,
que hem volgut donar a les nostres acti-
vitats. L’Acampallengua és un lloc on es
viu íntegrament en català durant tot el
temps, on persones que no tenen una
relació amb la llengua en el seu dia a
dia entren en contacte amb joves cata-
lanoparlants, coneixen formes de cultu-
ra popular que ignoraven, escolten
grups de música que canten en català i
que els són desconeguts. La festa és un
mitjà per l’entrada a la cultura feta en
la nostra llengua. Hem de dir que,
durant els mesos anteriors a l’Acampa-
llengua, membres de la nostra entitat
visiten els centres d’ensenyament secun-
dari per fer xerrades de presentació de
l’activitat i sovint ens trobam amb uns
alumnes que ja ho estan esperant des de
fa mesos. I això tant a l’interior de
Mallorca, com a Palma o les zones cos-
taneres.

Quins objectius s’ha marcat l’Acam-
pallengua d’enguany?

Una mica la línia és la mateixa de les
edicions passades. En un primer terme hi
ha la reivindicació de l’ús de la llengua

catalana, feta per
milers de joves. Es tracta
d’enviar a la societat i a les instàn-
cies polítiques un missatge clar: els joves
de Mallorca demanen que facin feina a
favor del català i no en contra. En segon
terme, ser un vehicle d’integració social i
cultural per als joves que encara no par-
len català. En tercer lloc, promoure la
cultura feta en català a Mallorca, espe-
cialment l’adreçada als joves. En tots els
seus aspectes, des del ball de bot fins a l’s-
kate, des d’una obra de teatre fins a una
exhibició de capoeira. En quart lloc, pro-
moure una interacció entre els partici-
pants externs i la gent del poble. És
important que l’ajuntament i les associa-
cions del poble s’hi impliquin, facin pro-
postes, preparin activitats, que la gent hi
participi... en suma, és important que els
participants externs coneguin Porreres
més bé que abans i que se’n duguin una
imatge positiva i que els porrerencs que-
din contents també amb l’Acampallen-
gua i que, con a conseqüència, hi quedi
un grup de gent que faci feina a favor de
la llengua a nivell de poble. En aquest
sentit, demanam a tots els participants
que mantenguin un comportament cívic,
de respecte cap als espais i cap a la gent
del poble, i als porrerencs que tenguin
una mica de paciència davant algunes
incomoditats que es puguin produir, com
el renou que pugui resultar del concert
de rock del vespre. 

Voleu afegir res més?

Convidar a tothom, independentment
del seu origen social o geogràfic, de la
llengua o de la religió, a participar a
l’Acampallengua 2005, els dies 28 i 29
de maig a Porreres. Perquè la llengua
catalana és patrimoni de tots els homes
i dones que viuen a Mallorca, hi hagin
nascut o no, i el seu futur ens afecta a
tots com a col·lectivitat. Davant els que
ens intenten donar fum en lloc de llum,
hi hem de ser tots. 

LLUM JOVE
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DIBUIX I PINTURA
Miquel Morlà i Vicenç

Caterina Oliver

EE n Miquel Morlà és un jove

porrerenc, que té traça pel

dibuix i la pintura. Es coneix

la seva obra perquè surt al carrer de

manera utilitària, la trobam a cami-

setes, cartells, portades de llibres o

revistes, il·lustracions de texts... Per

això sempre m’ha semblat que en

Miquel fa una obra encomanada a

un fi concret i per acompanyar

alguna altra cosa. En canvi aquella

obra plàstica en si mateixa, que

única i exclusivament es fa servir

per mirar, recrear o admirar, que

expressa i desperta sentiments i

que s’utilitza per decorar, admirar o

rebutjar, poca cosa conec d’aquest

dibuixant i pintor.

Miquel explica que crear, per ell, és

un acte honest amb un mateix.

Troba que és absurd crear per als

altres, no és un fet superficial, sinó

íntim i personal. No s’ha vist res

meu quant a obra, afegeix, perquè

no tenc res a dir en aquests

moments amb l’art,  però vaig fent

feina amb diferents tècniques:

aquarel·la, oli, gravat, fang...

Intent cercar i treballar diferents

llenguatges (tècniques) que m’esti-

mulen i si arriba el moment i tenc

qualque cosa a dir, els pugui utilit-

zar per dir-ho. La finalitat de les

obres, en si no ha de ser per fer una

exposició. Jo utilitz aquest recurs

per extreure els meus sentiments (o

sensacions cap a fora). La creació

és personal i pròpia, per això m’és

indiferent si té preu o no. Vaig fent

i procur ser coherent i sincer amb

mi mateix. Aquesta és un poc la

raó que de moment el que s’ha vist

meu són les coses més concretes i

encomanades.

Tampoc mai m’he plantejat de

viure d’aquesta afecció, pens que

viure únicament de  la pintura és

una utopia i  perquè, també,  vull

ser lliure amb les meves creacions

lluny de determinades exigències

de mercat, públic, etc. Això no vol

dir que com a tècnic?? no  pugui

utilitzar les arts plàstiques dins el

meu món laboral.

En Miquel des de molt petit es va

sentir atret pel dibuix i la pintura.

Tenia “gola” i respecte de la gent

que pintava a l’oli,  guaitava,  quan

era infant, al taller de pintura de  na

Catalina Soler i va començar a sen-

tir atracció per aquest món. A l’es-

cola de primària passava molt de

gust dibuixant i fou a l’institut quan

es va sentir realment atret pels

còmics i se va engrescar amb

aquests personatges de ficció. Va

continuar profunditzant en aquest

tema de manera autodidacta. Treba-

llà sol i el fet de ser molt exigent

amb si mateix ha esdevingut un

camí molt dur, per això tingué la

necessitat de conèixer l’opinió d’al-

tra gent i assistí durant un any i mig

a classes amb Antoni Tous per

aprendre la tècnica de l’oli, que

desconeixia, després continuà amb

el pintor felanitxer Andreu Maimó,
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que li ensenyà la tècnica de l’aqua-

rel·la. Les pintures netes i transpa-

rents de Maimó li feren retornar als

seus inicis, dibuixant a carbó for-

mes molt bàsiques. Entretant assistí

a classes al molí d’en Xina d’Algai-

da, amb en Víctor Andreu, allí expe-

rimentà el gravat. I a Alemanya

assistí a classes a la Universitat d’Es-

sen, volia tenir una altra visió de

l’art i fer coses noves. Allà també

vaig tenir de professora, comenta,

una pedagoga artística que em va

impressionar i alhora ensenyar

molt. Una de les coses curioses que

ens feia fer era que quan havíem

acabat una obra i  n’estàvem satis-

fets l’havíem d’esqueixar. La seva

teoria era que si havíem estat

capaços de fer aquella feina ho

podríem tornar a crear de bell

nou. Va ser una etapa molt dolça,

positiva i prolífica en creacions,

vaig retornar al còmic, que alesho-

res tenia abandonat. Vaig rebre

molts d’estímuls nous i vaig treba-

llar molt i a gust.

M’agrada fer coses que hi pugui

posar les mans, observar i crear,

com la cuina, la natura... A vega-

des reb tants d’estímuls que neces-

sit ser molt disciplinat, perquè sinó

em tir de cap dins un nou camp i

llavors em crea frustració. (-

)Darrerament he après a ser més

pràctic i compaginar les meves

altres afeccions amb la pintura i

d’aquesta manera aconsegueix l’e-

quilibri desitjat.

Ara mateix tenc una mica abando-

nada la pintura més íntima, ja que

me mancava un espai adequat per

poder fer feina a gust. Aquest espai

està quasi acabat i retornaré a fer

tot aquell treball de creació que

m’atreu. Aquest moment de poca

activitat em produeix un  buit  que

necessit  omplir creant (pens).

Sembla que en Miquel té molts de

projectes de futur per continuar

aquesta trajectòria dins el món del

dibuix i la pintura, encara que no li

preocupa, el que pretén és estar

tranquil i a gust amb ell mateix.

Creu que no cal treballar per fer

exposicions i si no exposa és per-

què pensa que ara per ara no té res

a dir.

M’imagín que en Miquel és massa

exigent amb ell mateix i que en

certa manera li fa por trobar-se amb

un públic que faci una crítica desfa-

vorable de la seva obra.

Tens raó quant a l’exigència, afir-

ma en Miquel,  la meva autoexi-

gència arriba a cotes malaltisses,

fins a tal punt que sovint no fa ni

mitja hora que

he remès  una

feina i ja la

canviaria, però

gràcies a aques-

ta autoexigèn-

cia els progres-

sos que he tin-

gut des que vaig

començar fins

ara són més

que evidents. Pro-

cur que la meva tenaci-

tat no es converteixi en un

patiment, sinó en una satisfacció,

que també esdevé una crítica que

ens fa veure les meves mancances.

Per això quan aconseguesc  el que

m’havia establert ho intent millo-

rar i més endavant en sortiran

coses millors. 

En canvi la por al potencial públic,

a què em fas referència, ara

mateix, no m’ho he plantejat. Et

diré més, si el que fas, ho fas de

manera franca no hauries de tenir

cap por a la  crítica quan arriba el

moment.

L’obra d’en Miquel de cada vegada

més em sorprèn de manera positi-

va. Guard un profund i agradable

record de les explicacions que

dóna sobre la percepció de la reali-

tat plasmada damunt els seus

papers, amb les seves pintures.

M’agradaria veure coses seves,

també, penjades a les parets, ja que

sempre he admirat la seva obra i

m’agradaria poder-me recrear amb

la seva contemplació.
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